
E en nieuwe aanpak is nodig, 
nu extreme natte en droge 
periodes de koffi  eplanten 

zwaar op de proef  stellen. Regene-
ratieve landbouw biedt perspectief: 
deze holistische methode herstelt 
de bodem en bevordert biodiver-
siteit. “Het is de methodologie om 
producten in harmonie met de 
natuur te produceren, met behoud 
van bodemvruchtbaarheid”, 
aldus David Brussa, Chief  Total 
Quality and Sustainability Offi  cer 
bij illycaff è. “We hebben alleen 

maar positieve eff ecten gevonden 
van deze aanpak”, benadrukt hij. 
Zo’n 20 van de 180 regeneratie-
ve praktijken zijn geschikt voor 
koffi  eproductie. Bodembedekking 
met plantensoorten op basis van 
de pH-waarde voorkomt chemisch 
gebruik en biedt leefruimte aan 
nuttige insecten tegen plagen.

Verminderen van risico’s
Andere belangrijke technie-

ken zijn het aanpassen van de 
bodemstructuur rond de plant om 
water langer vast te houden en 
het planten van koffi  ebomen met 
diepere wortelsystemen. “Vroeger 
plantte men tot 20 centimeter 
diep, nu gaan we tot 60 of  zelfs 
100 centimeter, wat de plant helpt 
om vocht uit de bodem op te 
nemen”, legt Brussa uit. Ook het 
planten van verschillende koffi  e-
variëteiten in dezelfde plantage 
vermindert het risico op ziektes en 
plagen aanzienlijk.In plaats van 
kunstmest worden biostimulanten 
gebruikt – “als probiotica voor 

de bodem”, aldus Brussa – die 
bacteriën en enzymen toevoegen. 
“De bodem begint uit zichzelf  te 
werken.” Organische bemesting is 
een alternatief  als extra voeding 
nodig is. De opbrengst stijgt met 
10-40%, terwijl de koolstofvoetaf-
druk met 30% daalt. Belangrijk, 
want koffi  eproductie is goed voor 
46% van de ketenvoetafdruk; 
kunstmest veroorzaakt 70%.

Bredere duurzaamheids-
strategie

In 2023 lanceerde illycaff è 
gecertifi ceerde regeneratieve 
koffi  e als onderdeel van een 
bredere duurzaamheidsstrategie. 
“We bewegen van circulariteit 
naar regeneratie en uiteindelijk 
natuurbehoud”, zegt Brussa. 
Consumenten moeten zich meer 
bewust worden van deze voorde-
len. “Als zij de waarde achter het 
product niet begrijpen, werken we 
voor niets”, waarschuwt Brussa. 
Daarom werken koffi  ebedrijven 
samen in een pre-competitieve 
werkgroep. De regeneratieve aan-
pak kan de sector transformeren 
én een voorbeeld zijn voor andere 
landbouwgebieden met soortgelij-
ke klimaatuitdagingen.

David Brussa,
Chief Total Quality and 
Sustainability Officer, illycaffè
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D e verduurzaming 
van industrie in 
Nederland kent zowel 

uitdagingen als kansen, en 
zeehavens vervullen hierin 
een unieke dubbelrol. Heleen 
van Wijk van Groningen 
Seaports (GSP) zegt hierover: 
“Als haven kijk je niet alleen 
naar de keten en ben je actief  
in het stimuleren daarvan, 
maar ook naar je eigen 
bedrijfsvoering, waar ook 
CO2-winst valt te boeken, 
bijvoorbeeld in de aanleg van 
onze infrastructuur.” 

Voor vergroening van de 
industrie en de scheepvaart is 
beschikbaarheid van netcapa-
citeit essentieel. “We werken 
actief  aan de versnelling 
daarvan, zowel technisch 
als strategisch”, aldus Van 
Wijk. Dit betekent niet alleen 
lobbyen voor de uitbreiding 
van netcapaciteit, maar 
ook het inzetten op slimme 
oplossingen als congestiema-
nagement.

Efficiëntere clusters
De betaalbaarheid van 

de transitie staat hoog op 
de agenda. “Duurzaamheid 
hoeft zeker niet altijd samen 
te gaan met duurder”, stelt 
Van Wijk. Door bedrijven 
in het havengebied via 
infrastructuur met elkaar te 
verbinden en grondstofstro-
men uit te wisselen, ontstaat 
een cluster dat effi  ciënter 
functioneert en daardoor 

zowel duurzamer als betaal-
baarder is. Bovendien draagt 
het inzetten op circulariteit 
in het cluster bij aan behoud 
van kritieke grondstoff en in 
Europa – een actueel thema. 

“Sommige wet- en regel-
geving werkt duurzame inno-
vatie tegen, maar soms biedt 
het juist kansen”, stelt Van 
Wijk. Zo heeft de CSRD-re-
gelgeving vanuit Brussel 
ervoor gezorgd dat Neder-
landse havens meer integraal 
aan duurzaamheidsthema’s 
werken.

Samenwerking
De samenwerking in de 

‘triple helix’ (overheden, 
bedrijven en kennisinstellin-
gen) blijkt essentieel. Havens 
werken actief  samen met regi-
onale en landelijke partners 
in diverse samenwerkings-
verbanden. “Je kunt breed 
samenwerken op strategische 
doelen, maar om het concreet 
te maken is een gerichte 
aanpak nodig”, verklaart Van 
Wijk.

Nederlandse zeehavens 
zoeken onderling steeds meer 
naar de samenwerking op het 
gebied van verduurzaming. 
“We willen steeds transpa-
ranter en beter vergelijkbaar 
worden, zodat onze duur-
zaamheidsprestaties ook 
echt toetsbaar zijn. Door 
gezamenlijk te rapporteren 
over duurzaamheidsprestaties 
en ervaringen uit te wisselen, 
versterken de havens elkaar”, 
besluit Van Wijk.

Is de toekomst van koffie in gevaar? Zeehavens als katalysator 
in de energietransitie

Tekst: Fred Pals

De koffie-industrie staat onder druk. Productiegebieden worden 
minder geschikt, ziektes en plagen nemen toe, en de kwaliteit 
van koffiebonen lĳ dt onder extreme weersomstandigheden. 
De traditionele landbouwmethoden, inclusief het gebruik van 
chemische meststoffen en bestrĳ dingsmiddelen, bieden geen 
duurzame oplossing meer.

A N A LY S E

Industriële clusters en zeehavens spelen een belangrĳ ke 
rol in de energietransitie en verduurzaming van Nederland. 
Ze vormen de verbindende schakel tussen verschillende 
sectoren en technologieën.

M O G E L Ĳ K H E D E N

Tekst: Fred Pals

Duurzaamheid hoeft 
zeker niet altĳ d samen 
te gaan met duurder

Heleen van Wĳ k,
Head of Sustainability & 
Corporate Circularity, GSP

H et probleem ligt in de 
Europese wetgeving 
die ruimte laat voor 

‘lichtgroene’ beleggingen. Veel 
vermogensbeheerders claimen 
duurzaamheid terwijl ze nog 
steeds investeren in fossiele 
brandstoff en. Hun klanten, 
variërend van Box 3-beleggers tot 
pensioenfondsen, kiezen bewust 
voor deze aanpak. 

Met meer dan 30 jaar 
ervaring in fi nanciële planning 
en beleggingsadvies bewijzen 
Hubrien Meijaard en Wouter 
van Leusen van Stan & Wende 
dat het anders kan. Beleggen 
met visie waarin transparantie en 
overtuiging hand in hand gaan. 
“Als je zegt dat je duurzaam belegt 
maar gewoon in fossiel zit zonder 
argument, dan is het helemaal 
niet duurzaam. We laten gewoon 
onze rendementen zien en die zijn 
goed.”

Impact staat voorop 
Stan & Wende hanteert dus 

een andere fi losofi e: impact staat 
centraal, fi nancieel rendement 
volgt. Ze beginnen bewust met 
het selecteren van uitsluitend 
‘donkergroene’ bedrijven 
volgens de strengste SFDR-
criteria - waardoor 95% van 
beschikbare investeringen afvalt. 
Toch behalen ze vergelijkbare 
rendementen. “Wij noemen 
het dubbel rendement: 
maatschappelijk én fi nancieel”, 
aldus Meijaard. Hun portefeuilles 
zijn wereldwijd gespreid en 
richten zich daarnaast op vijf  
thema’s: armoedebestrijding, 
klimaat, water, smart energy en 
biodiversiteit. In de visie van Stan 
& Wende is de energietransitie 
ondanks politieke weerstand 
onomkeerbaar. Zelfs in Amerika 
worden na Trump’s uitspraken 
alweer nieuwe windparken 
goedgekeurd. Nederlandse 
energiebedrijven melden stijgende 
leveringen van zonnepanelen, 
terwijl windmolenbouwers klagen 
over personeelstekorten vanwege 
de hoge vraag. 

Voor vermogensbeheerders 
die nog twijfelen geldt: stap over 
oude aannames heen en denk 
in generaties, niet in kwartalen, 
betoogt Meijaard. “Stap eens over 
je schaduw heen en kijk nou eens 
naar de lange termijn. Neem een 
voorbeeld aan familiebedrijven. 
Waarom zijn zij vaak voor 
de lange termijn veel beter 
gepositioneerd? Omdat ze alleen 
maar met die lange termijn bezig 
zijn.”

Beyond greenwashing: de toekomst 
van impact beleggen

Tekst: Fred Pals

Terwĳ l de financiële sector worstelt met greenwashing en oppervlakkige duurzaamheidsclaims, kiezen 
enkele beleggingsondernemingen bewust voor een radicaal andere koers. Echte impact beleggers 
tonen aan dat serieus duurzaam beleggen niet alleen mogelĳ k is, maar ook financieel rendabel kan zĳ n.

T O E K O M S T

Hubrien Meĳ aard


